
Chceme jasná pravidla ve zdravotnictví, říká nově vzniklý think-tank PULZ

PRAHA 3. listopadu 2022 - Českému zdravotnictví nejvíce chybí spravedlivý přístup,
transparentnost, předvídatelnost a vymahatelnost. To jsou atributy, kterými se chce
zabývat Poradní unie pro legislativu ve zdravotnictví (PULZ). Nově vzniklý think-tank
chce otevřít veřejnou debatu o tom, jak zlepšit zákony a nástroje ve prospěch
pacientů, lékařů i zdravotních pojišťoven.

Unii založili čtyři odborníci, kteří se v dané oblasti dlouhodobě pohybují a mají expertní
přesah do legislativy i problematiky veřejného zdravotního pojištění. „Legislativa českého
zdravotnictví nabízí mnoho prostoru pro zlepšení. V některých oblastech právní úprava
neumožňuje lékařům a zdravotnickým zařízením poskytovat péči, která by na trhu sice
mohla být  trhu dostupná, ale její zavedení do praxe brzdí chybějící právní normy, nebo
nedostatky v současné právní úpravě,“ říká advokát Martin Dymáček z advokátní kanceláře
M2A Partners a jeden ze zakládajících členů. "Jedním z našich cílů je diskusi přenést blíže
veřejnosti. Bavíme se o tématech, která se nikdy nejevila jako příliš sexy, ale z hlediska
zdraví každého z nás mají enormní důležitost. Je potřeba tyto diskuze přenést mezi lidi a
stravitelně je prezentovat, aby měl každý možnost vidět, co se s jeho zdravotním pojištěním
děje a na jakou léčbu, léky a pomůcky má nárok," doplňuje konzultant Jan Zahálka.

U jednodušších témat je PULZ připraven rovnou předložit návrhy, které by daný problém
řešily - to se týká třeba regulace reklamy nebo cenové regulace. "Velmi rádi budeme
diskutovat s veřejností, státními autoritami a pojišťovnami nad optimálním řešením, které by
se pak mohlo promítnout do novelizace příslušných předpisů," upřesňuje Martin Schimmer,
další advokát v týmu. U složitějších témat, jako jsou úhrady zdravotnického materiálu či
inovativní péče, pak je cílem think-tanku vznik expertní mezioborové skupiny, která by ve
střednědobém horizontu chybějící legislativu připravila. "Právně to není nic až tak moc
složitého, ale chápeme, že zdroje nejsou bezedné a je třeba systém nastavit v udržitelných
mezích. Je třeba ale začít co nejdříve," doplňuje advokát Pavel Kroupa, další ze čtveřice
zakladatelů.

PULZ si nedělá ambice, že by jeho návrhy měly být všelékem pro české zdravotnictví. Cílem
je vytvořit přehledný, transparentní a přezkoumatelný systém, v němž se bude hrát podle
oficiálních pravidel. Kde dodavatel bude vědět co se stane, když požádá o vstup nového
produktu na trh a pacient bude vědět, na co má nárok a kdo o takovém nároku rozhoduje.
"Takový systém by měl být primárně pod kontrolou určených regulatorních orgánů a nikoliv
pojišťoven. To je přece princip veřejného zdravotnictví," dodává Dymáček. "Chceme zajistit,
aby pacienti skutečně dostávali zdravotní péči, na níž mají nárok. Ne vždy tomu tak je -
máme asi nejlevnější léky v Evropě, jenomže mnoho z nich tu právě kvůli tlaku na úspory
vůbec není. To samé nyní hrozí u zdravotnických pomůcek," doplňuje Zahálka.  Proto i PULZ
tematicky začíná od toho, co je zakladatelům blízké - zdravotnické prostředky, léky a
dostupnost zdravotní péče.
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V think-tanku vnímají, že úhradový systém nelze donekonečna vyčerpávat, na druhou stranu
přerozdělování peněz podle nich musí fungovat férově a transparentně. "Dnes mají velmi
silnou pozici pojišťovny, které o některých nárocích vyplývajících ze zdravotního pojištění
rozhodují od stolu. Pak vydají úhradový katalog či interní směrnici a tím určí, jestli budete mít
nároky na úhradu. Je nutné vést diskuzi o tom, jak to dělat jinak," popisuje Schimmer.

Zakládající členové:
Martin Dymáček

Martin je advokátem a partnerem advokátní kanceláře M2A Partners. Má více než
desetiletou praxi, v níž se mimo jiné detailně věnuje problematice léčiv a zdravotnických
prostředků a specializuje se také na oblast life science. Zabývá se jak problematikou vstupu
těchto komodit na trh, tak procesem získání úhrady ze zdravotního pojištění, vztahy se
zdravotními pojišťovnami, regulací reklamy a zajištění dostupnosti zdravotní péče pro
pacienty. Martin je autorem několika úspěšných podání k Ústavnímu soudu a aktivně se
podílí na přípravě a připomínkování legislativních návrhů v těchto oblastech. Více informací
naleznete na www.m2apartners.cz

Jan Zahálka
Honza jako právník začínal před 13 lety ve velké fakultní nemocnici, odkud se přesunul na
ústředí VZP, aby po odchodu spoluzaložil první poradenskou firmu v ČR, která se
specializovala na zdravotnické prostředky. Od roku 2019 působí samostatně jako nezávislý
konzultant ve zdravotnictví se záběrem od úhradového systému a nároku pojištěnců až po
nemocniční nákupy a veřejné zakázky. Mezi lety 2018-2022 byl členem dozorčí rady
Všeobecné zdravotní pojišťovny ČR a od roku 2019 je členem komise pro kategorizaci a
úhradovou regulaci zdravotnických prostředků zřízenou MZ ČR. Honza přednáší pro firmy,
lékaře, ale i studenty biomedicínského inženýrství nebo MBA programů ve zdravotnictví.
Sám sebe s nadsázkou označuje za Forresta Gumpa českého zdravotnictví. Více informací
na janzahalka.cz

Martin Schimmer

Martin se jako advokát a zakládající partner advokátní kanceláře M2A Partners pohybuje v
lékovém právu už přes 15 let a prošel spolu s klienty všemi zásadními změnami, které se v
této oblasti odehrály, pomáhá jim v základní i detailní orientaci v mimořádně složité
legislativě a o problematice také často přednáší na odborných fórech. Jeho doménou jsou
distribuční vztahy, uvádění léků na trh a jejich dodávky, obchodní vztahy s nemocnicemi a
lékárnami a reklama. Další informace jsou k dispozici na www.m2apartners.cz

Pavel Kroupa
Pavel je zakládajícím partnerem advokátní kanceláře KROUPAHELÁN. Zaměřuje se na
správní právo, veřejné zakázky a duševní vlastnictví. Zvolili ho do představenstva České
advokátní komory, kde je zároveň předsedou Sekce pro právo duševního vlastnictví. Dále je
členem rady České parkovací asociace a pomáhá nastavovat veřejné zakázky v Asociaci
softwarových agentur (ASWA). Jako advokát s více než patnáctiletou praxí pomáhal uzavírat
stovky smluv a v oblasti práva veřejných zakázek se podílel ze strany zadavatele i
dodavatele na významných projektech v souhrnné hodnotě přesahující několik miliard korun.
Sledovat ho můžete na LinkedIn: linkedin.com/in/pavel-kroupa
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